
Brazílie, Mato Grosso do Sul a Rio Gande do Sul 

Muzeum v novém, ocenění za dlouholetou práci a čtení české pohádky 

Matouš Hartman 

Vypadají jako obyčejné staré boty, jsou ale jedny z posledních, které pamatují dobu, 

kdy Baťova továrna v Brazílii ještě fungovala. Dlouho ležely v krabicích, teď ale 

přibyly do expozice muzea v Bataypoře, které ukazuje těžké začátky Čechů 

uprostřed brazilského vnitrozemí. Muzeum dlouho neprošlo úpravami a generálním 

úklidem. Bylo potřeba ho trochu oživit, což se místní komunitě společně s učitelem 

češtiny během práce rozložené do dvou listopadových týdnů podařilo.  

Vyčistily se exponáty i vytavený nábytek včetně pracovního stolu v bývalé kanceláři 

Jana Antonína Bati, která později sloužila potřebám rodiny Trachtových. Upravené 

muzeum ihned přijalo první návštěvníky, v pondělí 18. listopadu sem vyrazil školní 

výlet z nedalekého městečka Taquarussu, jehož historie je s tou batayporskou pevně 

spjata. V budoucnu by do expozice měly přibýt další exponáty odkazující na 

osidlování území, zbývá také zorganizovat archiv, ve kterém je mnoho historických 

dokumentů.  

Česká komunita v Bataypoře zaznamenala v listopadu i úspěch v podobě ocenění 

pro Leonidu Trachtovou za dlouholetou práci v oblasti kulturního života obce. Vláda 

státu Mato Grosso do Sul se letos rozhodla ocenit regionální osobnosti. Z každé 

obce vybrala jednoho člověka, který se zasloužil o kulturní rozvoj. Leonida Trachtová 

uspěla v konkurenci několika osobností věnujících se literatuře i divadlu. Vláda 

zohlednila hlavně to, že její práce spojená s Pamětní síní Jindřicha Trachty má 

společenský přesah.  

Na jihu Brazílie ve městě Nova Petrópolis se jako každý listopad konal knižní veletrh 

a komunita boêmios dostala pozvání, aby připravila veřejné čtení v češtině. 

Pokročilejší studenti Nestor a Gladis s pomocí učitele češtiny nacvičili recitaci 

Červené karkulky podle Františka Hrubína, která je zábavnější než běžně vyprávěná 

pohádka.  

Publikum český humor ocenilo, Nestor totiž po čtení v češtině text odvyprávěl i 

portugalsky. Čtení navázalo na loňskou účast, kde se vyprávěla pověst o kněžně 

Libuši ve zjednodušené češtině. Z veřejného čtení na festivalu v Nové Petrópolis se 

tak pomalu stává tradice.  



 

Čtení v Nové Petrópolis 

 

Návštěva Taquarussu 

 



Argentina, Chaco 

Ohlédnutí za říjnem 2024 

Radim Schottl 

Expo Feria de las Colectividades  

Unión Checoeslovaca se zúčastnila letošního ročníku Expo Feria de las 

Colectividades, kde měla svůj vlastní stánek, ve kterém reprezentovala českou a 

slovenskou kulturu. Návštěvníci si mohli vychutnat tradiční česká jídla jako guláš s 

knedlíky a kuře na paprice, o něž byl velký zájem. Největší pozornost však přitahoval 

taneční soubor Moravanka, který opakovaně vystupoval na hlavním pódiu a předváděl 

české tance v tradičních krojích. Na akci také poprvé vystoupil nově vzniklý taneční 

soubor složený ze všech tanečních spolků, jehož vznik podpořila Unión 

Checoeslovaca ve spolupráci s Moravankou.   

    

  

 



EXPOFEST IJUÍ | Festa Internacional das Etnias 

Česká komunita z města Oberá v Argentině se tento víkend poprvé zúčastnila 

tradičního Festivalu etnik ve městě Ijuí v Brazílii, kde se každoročně oslavuje kulturní 

dědictví různých přistěhovaleckých skupin. Bylo to poprvé, co česká komunita 

reprezentovala Českou republiku na tomto významném brazilském festivalu, a zároveň 

první příležitost, kdy české sdružení vystupovalo v Parku imigrantů v Ijuí. Součástí 

programu bylo několik vystoupení tanečního souboru Lipa, který předvedl tradiční 

české tance v krásných krojích na několika různých pódiích v rámci festivalu. 

Rádi bychom poděkovali našim hostitelům, Associação Cultural Tcheco-brasileira, za 

jejich pohostinnost a skvělé přivítání. Bylo to pro nás nezapomenutelné setkání plné 

přátelských chvil, a věříme, že budeme mít příležitost dále sdílet českou kulturu na 

podobných akcích. 

 

        



 

Recepce k příležitosti oslavy Dne vzniku samostatného československého státu 

na Velvyslanectví ČR v Buenos Aires 

Na pozvání paní velvyslankyně J. E. Jarmily Povejšilové jsme společně s předsedkyní 

Unión Checoeslovaca Silvií Kniz a místopředsedou Robertem Bubenikem navštívili 

české velvyslanectví v Buenos Aires, kde jsme byli přijati na slavnostní recepci k oslavě 

28. října – Dne vzniku samostatného československého státu.  

Tato významná událost nám umožnila uctít památku vzniku Československa a setkat 

se s členy české komunity a významnými hosty. Během recepce jsme se seznámili s 

novou velvyslankyní, kterou jsme zároveň srdečně pozvali na návštěvu do provincie 

Chaco. Děkujeme za vřelé přijetí a možnost připojit se k této oslavě, která nám 

připomněla důležitost československého odkazu v zahraničí. 

 



Austrálie, Adelaide 

Československý filmový festival 

Michaela Svojšová 

Ve dnech 1. a 2. listopadu 2024 se v Adelaide uskutečnil dvanáctý ročník 

Československého filmového festivalu, který se opět stal významnou kulturní událostí 

pro krajanskou komunitu a všechny příznivce české a slovenské kinematografie.  

Páteční večer zahájil krátký animovaný film Plevel režisérky Poly Kazak, 

následovaný celovečerním československým filmem Od marca do mája režiséra 

Martina Pavola Repky. 

V závěru festivalu byl promítnut film Aristokratka ve varu režiséra Jiřího Vejdělka, 

který diváky pobavil a uzavřel pestrý program. 

Další akce festivalu pokračují příští sobotu, kdy bude uvedena slovenská pohádka 

Tonko, Slávka a kúzelné svetlo. Promítání se chystáme navštívit společně s dětmi z 

České školy. 

Festival zaměřený na prezentaci kvalitní filmové tvorby z České republiky a 

Slovenska přilákal širokou veřejnost a nabídl řadu zajímavých projekcí. Organizátoři 

děkují všem účastníkům a těší se na příští ročník. 

 

 

 



Austrálie, Adelaide 

Návštěva českého prezidenta v Adelaide 

Michaela Svojšová 

29. listopadu 2024 navštívil Československý klub v Adelaide prezident České 

republiky Petr Pavel společně se svou manželkou Evou. Setkal se zde s místními 

krajany a účastnil se několika významných akcí. Mezi vzácnými hosty nechyběla ani 

velvyslankyně ČR v Austrálii Jana Tyrer a generální konzulka ČR v Sydney Zuzana 

Slováková.  

Návštěvu zahájil prezidentský pár v místní České škole, kde strávil přibližně třicet 

minut rozhovorem s žáky ve věku 9–12 let. Během tohoto milého setkání se pan 

prezident snažil zjistit, jaký mají děti vztah k České republice a českému jazyku, 

trpělivě odpovídal na jejich dotazy, pozorně si prohlédl a okomentoval vystavené 

školní práce.  

Prezidentský pár také zaujala rozsáhlá knihovna v prostorách učebny, která obsahuje 

cenné exempláře české i zahraniční literatury. Debata se tak přirozeně posunula 

k dětské literatuře. Všechny přítomné příjemně překvapila široká škála titulů, které 

děti pohotově zmínily, a jejich znalost české literatury pro mládež.  

Následně se prezident se svou manželkou přesunuli do hlavního sálu, kde probíhal 

slavnostní akt. Na pódiu převzali drobné dary od zástupců krajanského klubu a 

prezident poté pronesl krátký projev. Pogratuloval v něm klubu k jeho 75. výročí 

založení a vyjádřil přání mnoha dalších úspěchů do budoucna. Zmínil také důležitost 

korespondenční volby pro krajany žijící v zahraničí, čímž podtrhl význam zapojení 

krajanských komunit do politického života České republiky. 

Po projevu následovalo malé pohoštění v přilehlém sálu, kde prezident společně 

s první dámou velice ochotně debatovali s místními krajany. Prezidentský pár 

s potěšením pózoval všem zájemcům, a umožnil tak přítomným zachytit tuto 

mimořádnou historickou chvíli.   

Navzdory únavě z dlouhé cesty a řadě pracovních povinností byla vstřícnost 

prezidentského páru a jejich doprovodu obdivuhodná a v mnohém předčila 

očekávání krajanské komunity. Přítomní ocenili nejen jejich profesionální přístup, ale i 

osobní angažovanost a ochotu naslouchat potřebám a přáním místní komunity. 

Návštěva prezidenta a první dámy byla pro československou komunitu žijící v 

Austrálii významnou událostí, která podpořila vzájemné vztahy a vyjádřila respekt 

vůči českým krajanským komunitám po celém světě. 

 

 

 

 

 



Brazílie, Sao Paulo 

Mikuláš v u krajanů v Sao Paulu 

Ivana Malechová 

Na Česko-brazilskou kulturní Unii v São Paulu dorazil Mikuláš, i když se ve svém 

bílém plášti v tropických teplotách opravdu zapotil. A protože Mikuláš umí všechno, 

tak ten náš uměl plynně portugalsky i česky. I letos se v převleku Mikuláše předvedl 

ředitel UCTB, Jorge Novotný, za čerta šel letos poprvé dlouholetý student češtiny, 

jako anděl se blýskla manželka pana Víta Vaníčka, který má na starost kulturu v Unii.  

Mikuláš se letos nekonal na konzulátu, UCTB si totiž přála, aby se některé tradiční 

akce zase konaly na její půdě. Akce tak byla komornějšího a rodinného charakteru, 

s méně účastníky, více zaměřena na členy Unie. I letos byly pro děti připraveny 

nejrůznější vánoční aktivity. Vyráběly se vánoční stromečky na nejrůznější způsoby, 

vymalovávaly se vánoční obrázky, a také se zpívaly vánoční koledy s Pramenem. 

Velký úspěch měla vánoční píseň Půlnoční od Václava Neckáře, která se již 

zabydlela ve vánočním repertoriu Pramenu. 

Těšíme se, jaké novinky nadělí Mikuláš pro příští rok. 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 



USA, Chicago 

Listopad v České škole TGM 

Kristýna Horáčková 

V listopadu ve škole probíhaly všechny obvyklé aktivity – výuka dětí i dospělých, 

virtuální univerzita třetího věku i workshopy pro učitele. Ve dnech 12. – 16. 11. jsme 

v Chicagu přivítali hudebníky z uskupení Floex, kteří uspořádali úspěšný koncert na 

Chicagské univerzitě. Zajímavostí celé akce bylo, že o hru na strunné nástroje se 

postarali místní profesionální či poloprofesionální hudebníci, včetně bývalé vyslané 

učitelky Kláry Moldové.  

Hned vzápětí, v sobotu 16. 11., jsme se s kolegyní Irenou Čajkovou zapojily do 

takzvaného „kafkovského maratonu“. Jednalo se o souvislé čtení Kafkových děl 

v angličtině, přičemž jednotliví čtenáři se střídali po cca 15-20 minutách. Celá akce 

trvala několik hodin, organizoval ji Goethe Institut a našla si mnoho vytrvalých 

posluchačů. 

Závěr listopadu patří v USA tradičně Díkůvzdání, ve škole jsme tedy na sobotu 30. 11. 

vyhlásili podzimní prázdniny.  

 

 

 

                     Koncert souboru Floex 

 

 



 

  

Kafkovský maraton 

 

Chorvatsko, Daruvar 

Sympozium o českém jazyce 

Tereza Vlček Klímová 

 

V pátek 22. listopadu 2024 proběhl v novém Českém kulturním centru v Daruvaru 

devátý ročník Sympozia o českém jazyce, které pořádá Svaz Čechů v Chorvatsku od 

roku 2013. Akce si klade za cíl zdůraznit význam mateřského jazyka jako klíčového 

prvku národní identity a kultury, protože právě jazyk bývá prvním, co se v 

národnostních komunitách v jiném jazykovém prostředí ztrácí. Letošní ročník přinesl 

pět příspěvků od přednášejících z Chorvatska a České republiky, zaměřených na 

různé aspekty češtiny, jejího směřování a budoucího zachování. 

Na sympoziu jsem vystoupila s tématem Anglicismy v českém jazyce: Příležitost, nebo 

hrozba? Přednáška byla zaměřena na vývoj jazyka, především na změny v oblasti 

slovní zásoby, která se mění nejen z důvodu globalizace a šíření digitálních 

technologií. Dále jsem zmínila historický kontext vlivu angličtiny na češtinu – zatímco 

v minulosti čeština přejímala slova zejména z němčiny či francouzštiny, v současné 

době je hlavním zdrojem nových výrazů především angličtina. Taktéž jsem se zaměřila 

na výrazy, které se již plně integrovaly do češtiny, dále na ty, které se postupně 

přizpůsobují ve výslovnosti i psané podobě. Také byly prezentovány příklady z praxe, 

kde anglicismy nejen usnadňují komunikaci, ale také mění samotnou dynamiku mluvy 

zejména u mladé generace. Společně s účastníky sympozia jsme se zamysleli, zda je 

tento trend příležitostí k obohacení jazyka nebo hrozbou pro jeho budoucí zachování. 



Během diskuse zaznělo, že anglicismy často přinášejí nová pojmenování pro moderní 

technologie a koncepty, které v češtině dosud chyběly, což lze považovat za příležitost, 

často také pomáhají k usnadnění komunikace. Na druhou stranu nadměrné používání 

cizích slov tam, kde existují české ekvivalenty, může vést k ochuzování slovní zásoby 

a snižování jazykové identity. Dospěli jsme k závěru, že klíčem je rovnováha – 

anglicismy lze přijímat jako přirozenou součást vývoje, ale zároveň je nutné pečovat o 

bohatství a krásu českého jazyka. 

Sympozium však nezůstalo jen u současných výzev. Zazněla řada zajímavých 

příspěvků věnovaných českému jazyku v krajanském prostředí. Jeden z nich se 

zaměřil na přehled seminářů pro učitele českých škol v Chorvatsku, které pomáhají 

pedagogům lépe poznat české reálie, kulturu a moderní metody výuky. Další 

přednáška analyzovala morfologické odlišnosti v mluvě krajanů, přičemž upozornila na 

vliv českých nářečí i chorvatského jazyka na tvary sloves. Byla také představena kniha 

zkoumající jazykové biografie krajanských rodin, která zachycuje vztah k jazykům a 

jejich užívání v různých generacích. Dalším příspěvkem bylo i zamyšlení nad 

krajanskou literaturou pro děti, které připomnělo slavnou tradici tohoto žánru, ale i jeho 

postupné mizení. Poslední příspěvek zdůraznil historickou roli krajanského tisku v 

Chorvatsku, který významně přispěl k uchování českého jazyka i identity, a připomněl 

odvážné postoje některých redaktorů v klíčových momentech československé historie. 

Sympozium o českém jazyce ukázalo, že jazyk je nejen prostředkem komunikace, ale 

i hlavním pilířem identity. V krajanském prostředí je jeho zachování neustálou výzvou, 

která vyžaduje péči a uvědomování si jeho hodnoty. Každý příspěvek přinesl nové 

pohledy na bohatství českého jazyka, jeho proměny i výzvy, kterým čelí v 

globalizovaném světě. Pečujme o něj, protože právě jazyk je tím, co nás spojuje s 

minulostí, definuje naši současnost a vytváří most k budoucím generacím. 

 

 

     
 

 

Drakiáda 

Chorvatsko, Daruvar 

Konec listopadu v Daruvaru již tradičně patří pouštění draků neboli drakiádě. Letos 

jsme tuto oblíbenou akci naplánovaly s mojí kolegyní Ilonou Kirchnerovou na neděli 

24. listopadu, a nakonec jsme naznaly, že lepší termín jsme nemohly vybrat. Po 

několika dnech plných deště, kdy se tu a tam objevovaly i první sněhové vločky, jsme 



se v neděli probudili do krásného slunečného a větrného dne, ideálního pro pouštění 

draků.  

Celý program byl opět pestrý. Pouštění draků bylo obohaceno o různé soutěže a 

kreativní dílny s dračími motivy. Nechyběla překážková dráha, na které děti pečlivě 

přenášely dračí vejce na lžíci, čímž symbolicky zachraňovaly dračí rod. Další 

disciplínou bylo namotávání šňůry na špulku, kdy se děti snažily co nejrychleji namotat 

dračí ocas. V dalším kole měly děti za úkol trefit se míčkem do terče, přičemž hasily 

dračí oheň.  Kromě soutěžního programu byla součástí akce také kreativní dílna, kde 

si děti mohly vyrobit vlastního draka z papíru a kolíčků.  

Účastnicí si také mohli vychutnat bohaté občerstvení, kde nechyběly domácí muffiny 

v podzimním stylu, bábovky či tradiční smažené bramboráky.  

Na závěr každé dítě obdrželo ocenění za účast v soutěžích ocenění. Zvláštní ocenění 

dostaly děti, které přinesly svého doma vyrobeného draka. Jejich výtvory byly vskutku 

originální, velké pozornosti se těšil drak vyrobený ze starého slunečníku. Všichni 

účastníci si domů odnesli také nového draka a sladkou fidorkovou medaili jako 

památku na tento krásný podzimní den. 

Letošní ročník drakiády byl plný smíchu a radosti a již nyní se těšíme na příští rok, kdy 

si opět užijeme krásné podzimní odpoledne vyplněné soutěžemi, radostí, tvoření a 

samozřejmě draků. 

Děkujeme Svazu Čechů v Republice Chorvatsko za pořízení odměn, Aeroklubu 

Daruvar za poskytnutá zázemí, učitelkám Miroslavě Veltruské a Zdeňce Pelikánové a 

našim partnerům za pomoc při realizaci této akce. 

 

 

     

    
 

 



JSEM LASKAVEC: PŘÍBĚH POKRAČUJE 

Daruvar, Končenice 

 

Laskavost je malý zázrak, který dokáže měnit svět. Mnohdy je to malé gesto, vlídné 

slovo nebo třeba pomocná ruka, zkrátka maličkosti, které však mohou mít hluboký 

význam. Často nás laskavost zasáhne nečekaně jako sluneční paprsek, který náhle 

prostoupí skrz temná mračna, a připomene nám, jak krásný může být svět, pokud si 

lidé navzájem pomáhají. Laskavost je síla, která stmeluje, stírá rozdíly a inspiruje k 

tomu, aby se šířila dál – jako vlnka na jinak klidné vodní hladině. 

Tuto myšlenku již podruhé přijali za svou žáci a učitelé českých škol v Daruvaru, 

Lipovci, Končenicích a Daruvarském Brestově. Po loňském úspěšném zapojení do 

projektu Jsem laskavec, organizovaného Nadací Lilie a Karla Janečkových, jsme se 

rozhodli pokračovat v této tradici, a i letos šířit laskavost a radost kolem sebe.  

Projekt odstartoval laskavou lekcí, kterou je provedl dopis od Laskavce, se kterým se 

v loňském školním roce někteří již setkali, ale pro jiné byl novinkou. Žáci se zamýšleli 

nad otázkami: Kdo je nejlaskavější člověk v mém životě? Proč si lidé pomáhají? Jak 

mohu svými činy udělat radost ostatním? Diskutovali o svých zážitcích, pracovali s 

citáty o laskavosti a sledovali inspirativní videa. Pro ty nejmenší byla velkým přínosem 

kniha Moje maminka je nejsilnější na světě, která je přivedla k zamyšlení nad tím, kolik 

práce zastanou jejich rodiče. 

Loňská zkušenost ukázala, že laskavost je návyková – jakmile ji jednou začnete šířit, 

nejde přestat. Letos se do projektu zapojilo 11 učitelů se svými žáky, jejichž skutky 

přispěly k tomu, aby svět byl zase o něco krásnějším místem. A jaké dobré skutky letos 

vykonali? 

 

1. třída – Žáci si při laskavé hodině uvědomili, kolik práce zastanou jejich maminky, a 

tak každý z nich vymyslel, s čím bude mamince pravidelně pomáhat, aby jí ulehčil práci 

a aby tak měla maminka více času pro rodinu i pro sebe. 

 

2.a – Žáci vytvořili společně knihu se vzkazy a obrázky pro studentku, která v jejich 

třídě byla na praxi. Děti si s ní vybudovaly moc hezký vztah a chtěly jí udělat radost 

předmětem, který by si mohla nechat na památku. 

 

2.b – Druháčci „upekli“ radostné papírové koláčky, na které napsali laskavé vzkazy. 

Poté je rozdali zaměstnancům školy, aby jim poděkovali za jejich práci a udělali jim 

radost. 

 

3.a – Děti s paní učitelkou nacvičily divadélko Perníková chaloupka trochu jinak a 

zahrály ho dětem z mateřské školky, kterým vykouzlily úsměvy na tváři. 

 

3. b – Děti se vydaly vybaveny rukavicemi a pytli do parku, kde posbíraly odpadky. 

Park se hned stal krásnějším a veselejším místem. 

 

4. b – Žáci se domluvili, že udělají narozeninové překvapení svojí třídní učitelce. 

Vyzdobili třídu, připravili občerstvení, a když paní učitelka vešla do třídy, vyskočili 

zpoza lavic a popřáli ji k narozeninám. 

 



6. třída – Několik děvčat z 6. třídy nakreslilo krásné obrazy s tematikou jídla. Věnovaly 

je paním kuchařkám, které s nimi vyzdobily jídelnu, která je nyní krásně barevná a 

veselá. Obrazy dělají radost všem, kdo se na ně podívají. 

 

7.a – Žáci připravili laskavá přáníčka pro spolužáky z paralelní sedmé třídy a domluvili 

se, že se k sobě budou hezky chovat a vzájemně si pomáhat. 

 

8.b – Několik osmáků vyrobilo krmítka pro ptáčky. 

 

1. a 3. třída – Kluci z Daruvarského Brestova připravili palačinky pro paní kuchařky, 

aby jim tak poděkovali za výborné svačinky, které jím každý den připravují. 

 

6. č – Žáci vyrobili různé papírové a háčkované výrobky se zvířecí tématikou, které 

věnovali návštěvníkům obchodu se zvířecími potřebami PetTin. 

 

A tak zatímco letošní rok pomalu končí, laskavost pokračuje dál. V očích a srdcích dětí 

i učitelů, kteří se rozhodli svět zkrášlit tím nejjednodušším, a přitom nejúčinnějším 

způsobem – tím, že budou laskaví. Protože laskavost je dar, který nás mnohdy nic 

nestojí, a přesto dokáže velice potěšit.                                                               

          

 

 
 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Srbsko, Kruščice, České Selo, Bela Crkva, Vršac, Gáj 

Listopad 2024 

Alena Havlová 

Dušičky ve Škole Plus v Bele Crkvi (4. 11. 2024) 

V rámci výuky češtiny ve Škole Plus každoročně realizujeme výtvarnou dílnu 

k tématu podzimních svátků (svátek Všech svatých, Památka zesnulých, téma 

Halloweenu). Tvoříme lampičky nebo vyrábíme svíčky. Tento rok jsme přidali novou 

aktivitu: výrobu dušičkového pečiva. Pečení dušiček je v českých rodinách srbského 

Banátu velkou tradicí, kterou přejala i řada Srbů. V učebně sice nemáme troubu, ale 

děti měly možnost tvořit „dušičky“ ze sladkého kynutého těsta podle návodu 

z českých knih, které pro výuku poskytl Dům zahraniční spolupráce (Hody, půsty, 

masopusty, Rodinné Stříbro – Kamila Skopová). Výtvory se během našeho setkání 

upekly na palačinkovači. Aktivita měla u dětí velký úspěch, i proto jsme 

v následujícím týdnu při výuce použili opět palačinkovač – pekli palačinky a osvojili si 

při zábavné hře, kdy děti poznávaly dochucovadla, ovoce či koření po čichu, slovní 

zásobu týkající se přípravy a dochucení palačinek.  

  

   

 



Letošní „dušičky“ od rodiny Marešů z Kruščice: 

   

Otevření Českého centra v Bělehradě (6. 11. 2024) 

Za účasti premiéra Petra Fialy, představitelů srbské vlády a generální ředitelky 
kulturního institutu Česká centra Jitky Pánek Jurkové proběhlo 6. listopadu slavnostní 
otevření Českého centra Bělehrad. Historický krajanský dům bude ve své nové éře 
propojovat českou a srbskou kulturu, napomáhat vzájemným obchodním 
příležitostem a vyprávět veřejnosti příběh rozvoje současného Česka. 

 

 

 
 
 



Banat cup v Bele Crkvi (9. 11. 2024) 
 
Česká škola Banát si vzala na starost již osmý ročník krajanského fotbalového 
turnaje žáků BANAT CUP. Letos na turnaj přijely týmy Českých besed z Kruščice a 
Gáje. V nové tělocvičně Základní školy Žarka Zrenjanina Bela Crkva se představil 
také dívčí fotbalový tým z Bele Crkve vedený českým trenérem Václavem Sajdlem. 
Turnaj pak doplnily děti z Kusiće a fotbalová škola Invictus. 
Překvapivým vítězem turnaje se stal právě ženský tým ŽFK BAK před Kruščickými a 
fotbalovou školou Invictus. 
 
Tabulka turnaje 
1. ŽFK BAK Bela Crkva 
2. Kruščica A 
3. Fotbalová škola Invictus 
4. Predators Kruščica 
5. Kruščica B 
6. Česká beseda Gaj 
7. FK Ševac Kusić 
 

 

Dny české kultury v Banstolu (16. 11. 2024) 

Banstol je malá vesnice na pohoří Frušké Gory, kde se nachází venkovská 

domácnost, kterou navštěvuje mnoho hostů. V krásné přírodě na čerstvém vzduchu 

je zde přivítá se svými specialitami hostitelka Mirjana Hemun. Paní Mirjana je 

zakladatelkou spolku České besedy Srem, který zde pořádá své akce. Tentokrát 



pozvala hosty na již 5. ročník oslav Dnů české kultury. Přijely folklorní soubory a 

pěvecké skupiny z Chorvatska – Osijeku, Daruvarského Brestova, z Bosny a 

Hercegoviny – z Banja Luky a také Krajani z Bele Crve. Jako vždy nechybělo skvělé 

posezení, zpěv, tanec a samozřejmě gurmánské pochoutky od hostitelů i hostů. 

 

17. listopad před ambasádou v Bělehradě 

Při příležitosti výročí 17. listopadu proběhlo sváteční zapalování svíček k uctění 
památky Dne boje za svobodu a demokracii a Mezinárodního dne studentstva před 
hlavním vchodem do Velvyslanectví České republiky v Bělehradě. Setkání se 
účastnili krajané, studenti i velvyslanec Jan Bondy. 
 

 
 

Banátský výrobek roku 

V neděli 17. listopadu se na rumunské Svaté Heleně konal třetí ročník Banátského 
výrobku roku. Sešly se krásné rukodělné výrobky, chutné marmelády, medy i 
alkohol krajanů rumunského a srbského Banátu. Svými hudebními vystoupeními 
událost zkrášlily také děti ze Svaté Heleny, Jaroslav Bodnar z Bele Crkve a 
akordeonista Gabriel Löw z Eibentálu. Datum letošního Banátského výrobku bylo 
navíc zvoleno se záměrem vzpomínky na boj za svobodu a demokracii. Hodnoty, 
které si zvláště v tento den připomínají Češi po celém světě.  



 

 

. 

 
 

75. výročí Radiotelevize Vojvodina (15. 11. 2024, Nový Sad) 

Před 75 lety v srbštině poprvé zazněla v éteru slova: „Tady je Radio Novi Sad “ Byl to 

začátek dlouhé historie Radiotelevize Vojvodina, která dnes vysílá v 16 jazycích na 

dvou televizních a čtyřech rozhlasových programech. 

Jsme hrdí, že i my jsme součástí této historie, protože pořad „Češka reč“, který 

tvoříme, se vysílá na 3. programu rádia již 7 let. Oslava jubilea se konala v nové 

budově tohoto mediálního domu, kam jsme měli tu čest být pozváni jako hosté. Při té 

příležitosti byla udělena prestižní cena „Slavuj Hadžić“ za mimořádné televizní 

počiny, kterou letos získala paní Snežana Subić. Srbská pošta vydala u příležitosti 

výročí speciální poštovní známku se symboly RTV, a přítomní odeslali první dopisy 

prostřednictvím poštovní schránky, která byla pro tuto příležitost umístěna ve 

vestibulu budovy. Ceremoniál zakončila hudba velkého lidového orchestru 

Radiotelevize Vojvodina.  



 

Učitelka českého jazyka Alena Havlová při práci v Mediálním centru Bela Crkva, které 

připravuje rozhlasové i televizní vysílání v českém jazyce: 

  

 


